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”Pentru ca o companie
sã intre cu succes
în SUA, trebuie sã aibã
un stil american”

(Interviu cu Elias Wexler, Preºedintele Camerei de Comerþ Româno-Americane)

l ”În SUA, piaþa este diferitã faþã de cea din Europa; produsele sunt diferite, cerinþele sunt diferite ºi
cererea este diferitã”l ”Vãd oportunitãþi noi în Statele Unite, ca urmare a relaþiilor dificile pe care þara le
are cu China”l ”Aº dori ca Guvernul României sã promoveze mult mai mult þara decât o face acum”

Reporter:StateleUnite aleAmeri-
cii reprezintã o piaþã mare, complexã,
care atrage multe companii din întrea-
ga lume. Cum credeþi cã ar trebui sã
procedeze o companie româneascã ce
vrea sã abordeze piaþa din SUA?
Elias Wexler: Piaþa din Statele

Unite este cu adevãrat o piaþã foarte
mare. Aici oamenii consumã ºi sunt
foarte bine informaþi. Ei ºtiu exact ce
ºi cum vor. Prin urmare, dacã o com-
panie româneascã sau un grup de per-
soane ar dori sã vinã în Statele Unite,

mai întâi vor trebui sã ia o decizie cu
privire la cea mai bunã modalitate de
a reuºi. Bineînþeles cã, în plus faþã de
legislaþia din România, trebuie sã se
asigure cã respectã legile Statelor
Unite.

Existã cinci modalitãþi prin care o
companie poate sã vinã în Statele Uni-
te ºi sã aibã succes.

Primamodalitate ºi ceamai simplã
este prin exportarea propriilor produ-
se. Compania din România are un
client în Statele Unite ºi exportã pro-

dusele cãtre acel client. În acest caz,
nu este nevoie sã se înfiinþeze o com-
panie înStateleUnite. Trebuie doar sã
se asigure cã are suficient capital în
România. Totuºi, deoarece vinde pro-
dusele în Statele Unite, trebuie sã fie
luate în considerare câteva aspecte.
Unul este legat de taxele vamale din
SUA.

A CONSEMNAT
SABIN BRANDIBURU

(continuare în pagina 11)

Potenþial uriaº privind
energia regenerabilã offshore
l În zona româneascã a Mãrii Negre capacitãþile de energie
eolianã offshore pot însuma 76 GW, potrivit Planului de
amenajare a spaþiului maritiml Planul respectiv a fost
adoptat prin OUG 97/2023, la finalul sãptãmânii trecute
l Pentru deblocarea investiþiilor în parcurile eoliene
offshore este nevoie de adoptarea rapidã în Parlament a
legii necesare în acest domeniu

P
otenþialul României privind
energia regenerabilã offshore
se ridicã la o capacitate teoreti-
cã de 76 Gigawaþi (GW), din

care 22GWsub formã de turbine fixe ºi
54 GW sub formã de turbine plutitoare,
se aratã în Planul de amenajare a spaþiu-
lui maritim aprobat prin OUG 97/2023,
act normativ ce a fost aprobat de Gu-
vern la finalul sãptãmânii trecute.

Documentul citat precizeazã: �În
ceea ce priveºte România, energia eo-
lianã offshore reprezintã obunãmoda-
litate de diversificare a surselor de
energie care compun mixul energetic
naþional, asigurând astfel îndeplinirea

obiectivului de dezvoltare economicã,
dar, cel mai important, pe cel de con-
solidare a securitãþii energetice a þãrii.
Potenþialul de energie eolianã offshore
al României, astfel cum este acesta
evaluat pe baza estimãrilor Bãncii
Mondiale (BM) - România prezintã o
capacitate teoreticã de 76GW, 22GW
sub formãde turbine fixe ºi 54GWsub
formã de turbine plutitoare. Din pun-
ctul de vedere al raportului cost-bene-
ficiu, primele turbine care vor fi insta-
late sunt cele fixe.

GEORGEMARINESCU
(continuare în pagina 3)

Gabriel Al-Baba, Conectx:
“Instituþiile statului nu-ºi mai
permit sã facã teste cu bani
europeni pe fanteziile
câtorva angajaþi”

Î
n România, la fel ca în orice altã
þarã, sectorul public are un ecosi-
stem propriu, cu o culturã organiza-
þionalã specificã, ne-a spus, în ca-

drul unui interviu, Gabriel Al-Baba, un
tânãr antreprenor care coordoneazã
Conectx, o platformã de digitalizare ce
colaboreazã cu administraþia publicã.
În opinia lui Gabriel Al-Baba, �dacã
nu reuºeºti sã te pliezi pe aceastã cultu-
rã organizaþionalã, îþi va fi greu sã
gãseºti drumul corect ºi eficient�.

Digitalizarea este un instrument de-
mocratic, considerã omul de afaceri,
adãugând: �Înseamnã o ºansã pentru
omul simplu sã facã economii de timp,
de bani, sã foloseascã timpul câºtigat
pentru amunci saupentru a sta cu fami-
lia, cu copiii. Mai mult decât atât, digi-
talizarea îi ajutã celmaimult pecei care
erau deja defavorizaþi, care nu aveau
bani de deplasare, care aveau presiuni
din toate pãrþile ºi nu reuºeau sã ajungã
la ghiºeu, pe oamenii cu dizabilitãþi, pe
seniori sau pe cei din localitãþile izola-
te. Pentru toþi, sã meargã sã depunã o
cerere sau sã ridice o hârtie era un
coºmar. Nu este deloc normal ca un om
sã cãlãtoreascã cumaºina dus 80 de km
ºi înapoi alþi 80de kmca sã ducã câteva
hârtii la o instituþie în anul 2023. Din
pãcate, ºi astãzi când vorbim despre
acest subiect existã oameni care fac
eforturi ºi mai mari ca sã ducã câteva
hârtii la o instituþie publicã. De aseme-
nea, digitalizarea îi ajutã pe cetãþenii

români din diaspora.Majoritatea dintre
ei sunt obiºnuiþi cu serviciile publice
onlinedecalitatedinalte þãri, iar reacþia
lor cãtre noi de fiecare datã când îºi re-
zolvã o problemã în România prin Co-
nectx este fabuloasã. Spun cã digitali-
zarea e un instrument democratic pen-
tru cã astãzi, în România, toatã lumea
are un smartphone sau o tabletã. Avem
peste opt milioane de utilizatori pe so-
cial media. Sunt oameni de 80 de ani
carepetrec timppeFacebook, peYoutu-
be sau pe alte platforme sociale. Adop-
tarea digitalizãrii în rândurile populaþiei
a crescut mult. În schimb, administraþia
estemult rãmasã înurmã.Celemaimul-
te dintre investiþiile realizate în ultimii
ani nu au generat rezultatele aºteptate ºi
au creat dezamãgire în rândurile angaja-
þilor de la stat. Dacã ne uitãm la indicele
DESI, realizat de Comisia Europeanã,
suntempeultimul loc înUEla capitolul
servicii publice digitale (https://digi-
tal-strategy.ec.europa.eu/en/poli-
cies/desi). Putemspune cã digitalizarea
este ºansa administraþiei sã devinã
«premiantul» societãþii româneºti�.

Printre altele, tânãrul antreprenor
ne-a vorbit ºi despre birocraþie, dar ºi
despre cumpot fi deschise noi drumuri
acolo unde pânã acum erau doar
fundãturi.

OCTAVIANDAN
(Citiþi interviul integral

în pagina 10)

Rãzboiul zvonurilor

U
n zvon e un zvon. Are aerul
unei informaþii privilegiate.
Nu o are oriºicine. E pusã în
circulaþie, secretos, într-un

cerc restrîns, dar nu pentru a rãmîne
acolo, ci pentru a disemina. Zvonul
este promovat cu rîvnã, metodic, ni-
ciodatã la întîmplare, niciodatã fãrã
rost. El capãtã o dinamicã proprie.
Se propagã fãrã veste, se lãþeºte, se
umflã, se transformã într-o furtunã.
Spune ceva despre ceva, despre ci-
neva, despre o situaþie, despre o con-
juncturã, despre vecinul de vizavi
sau despre univers. Ai auzit?�cicã
vrea sã divorþeze, (vecinul). Ori,
�Ei, ce zici, umblã vorba cã nu se
mai întinde de la sine, precum coca
sucitã cu fãcãleþul, fãrã margini, ci

dimpotrivã, stã locului ba, încã, are
ºi margini (universul!). Mai mult
decît oricînd, zvonul este un semn al
timpului nostru. De ce? Pentru cã
este o armã! Teribil de puternicã.
Dacã nu mã credeþi pe mine, atunci
nu aveþi decît sã cereþi mãrturia lui
Cesare Sterbini, autorul libretului
operei �Il barbiere di Sivglia�, tras
din mantia lui Beaumarchais, pentru
care Gioachino Rossini a scris ne-
muritoarea sa muzicã. O sã daþi aco-
lo peste celebra ºi docta dizertaþie a
lui Don Basilio asupra calomniei, un
caz particular de zvon. Ucigãtor, ca-
pabil sã facã praf ºi sã distrugã pe
oricine, mai ceva decît explozia unei
ghiulele de tun.

(continuare în pagina 3)

E
xistã cinci modalitãþi prin
care o companie din România
îºi poate extinde afacerile în
Statele Unite ale Americii,

spune Elias Wexler, Preºedintele Ca-
merei de Comerþ Româno-Americane,
care a avut amablitatea sã ne ofere un
interviu despre condiþiile pe care ar
trebui sã le îndeplineascã un antre-
prenor sau o companie din þara noa-
strã pentru a avea succes în SUA, de-
spre obstacolele pe care trebuie sã le
depãºeascã aceºtia ºi despre rolul Ca-
merei de Comerþ în tot acest proces.
Conform domniei sale, o companie
româneascã poate sã intre în State-
le Unite prin exportarea propriilor
produse, prin concesionarea tehno-
logiei proprii unei companii din Sta-
tele Unite, prin asociere în participa-
þie cu o companie americanã, prin
crearea unei sucursale în SUA sau
prin înfiinþarea unei companii în
Statele Unite.
�Nu poþi veni în SUA ca o companie
româneascã, francezã sau ca orica-
re altã companie. Trebuie sã vii aici
ca o companie americanã - este sin-
gura modalitate de a reuºi�, spune
Elias Wexler.

Zvonul despre care vreau sã povestesc îl priveºte pe Putin. (...)
�ªtirea� sunã sec, chiar dacã nu neapãrat foarte precis. Varianta unu:
Putin a suferit un atac de cord ºi este într-o condiþie medicalã gravã.
ªtirea doi: Putin a murit în urma infarctului sau a complicaþiilor
conjugate cu alte patologii. Varianta de întãrire: Putin a fost înlocuit
în apariþiile publice, de cîteva luni bune, de sosiile sale.


